
né akce, jako Pohádkový les pro děti 
nebo recesistický pochod Vonoklaská 
bačkora, které většinou zakončí zase 
u mě,“ ukončuje pan Hanžl. I on však 
vnímá, že další zdražení čepovaného 
piva může zákazníky především z řad 
místních obyvatel odradit. 

MOCNÍ VINAŘI
Jestli něco hospodské z vesnic, ma-
loměst i metropole spojuje, je to po-
cit nespravedlnosti ve věci daňových 
úlev pro vinaře. Takzvané tiché, tedy 
nešumivé víno si má i nadále zacho-
vat nulovou spotřební daň. „Je to 
prosté. Zatímco hospodští vlastně ne-
mají svou profesní organizaci a toto 
odvětví gastra je extrémně fragmen-
tované, a tedy neschopné vystupovat 
jako celek, vinařská lobby je politicky 
ohromně silná. Dlouhodobě. Přitom, 
a to ať se na mě nikdo nezlobí, pokud 
se zeptáte kohokoliv ze zahraničí, co 
se mu vybaví jako první ve spojitosti 
s Českem, určitě to nebude víno,“ říká 
Luboš Kastner a pokračuje: „Nevidím 
velký rozdíl mezi rodinným vinař-
stvím na Moravě a minipivovarem, 
přesto jedni čerpají dotace a druzí ne. 
V provozovnách na vesnicích a men-
ších městech, které jsou zdražová-
ním nejvíce ohroženy, představuje 
prodej vína zanedbatelnou položku 
proti pivu, přesto chce vláda zdražit 
právě pivo a víno nechat v původní, 
nulové sazbě. Je to úplně absurdní. 
Pivo je součást české národní kultu-
ry, za pivem k nám jezdí celá Evropa, 
přesto se budou zástupci vládní koa-
lice do krve prát za víno v nulové saz-

bě. Jen proto, že někteří politici, re-
spektive některé koaliční strany, jsou 
na podpoře vinařské lobby závislí.“

ODDECHOVÝ ČAS
Pan Kastner si posledních několik 
měsíců píše s řadou politiků pětiko-
alice, schází se s nimi. Typicky jde 
třeba o poslance zvolené v Plzeňském 
kraji. „Kdo jiný by se měl prát za za-
chování české hospodské kultury, 
když ne oni?“ říká rozhořčeně Kast-
ner. „Když s nimi mluvím, pokyvu-
jí hlavou, rozumějí mi, ale pak řek-
nou, že zeď vinařské lobby na vládní 
úrovni prostě není možné prolomit, 
protože by to ohrozilo koaliční smír. 
Mně přitom nejde o to, aby vinařská 
sousedova koza taky chcípla, obraz-
ně řečeno. Navrhuji zavést sníženou 
DPH ve výši dvanáct procent (tedy 

zvýšení daně o dvě procenta místo 
plánovaných jedenácti; poznámka 
autora) do roku 2025. Do té doby 
se snad už infl ace zmírní, eko-
nomika rozkolísaná souběhem 
globálních krizí by se také moh-
la uklidnit. Jde prostě o to, dát 
těm nejpostiženějším podnika-
telům v oboru, na který už čtyři 
roky permanentně jen prší, čas 
na oddych a nabrání sil. Ať se trh 
narovná. A pak zaveďme jednot-
nou spotřební daň na pivo i víno 
ve výši jedenadvacet procent,“ 
ukončuje Luboš Kastner. 

JEDNO MALÝ PRO ŠVEJKA
Navenek se český stát k hospod-
ské tradici stále hlásí. Čepovaná 
plzeň nesmí chybět v žádném 
olympijském Českém domě, Ha-
šek či Hrabal jsou stále klíčové 
pilíře tuzemského kulturního 
exportu. Když do Česka zavítá 
významný hodnostář, ať už jde 

o amerického prezidenta, nebo 
soudruha diktátora z Číny, musí 
ochutnat zručně střihnutou hla-
dinku ležáku. Žitá realita české 
hospody je však už roky podstat-
ně méně utěšená. Zákaz kouření. 
Zavádění a následné zrušení EET. 
Konstantní nárůst směrnic a re-
gulací pro podnikání v pohostin-
ství. Cílená likvidace kultovních 
„nádražek“ napříč republikou 
a jejich nahrazování bezpohlav-
ními provozovnami. Vymírání 
vesnických hospod. A naposle-
dy plánované zvýšení spotřební 
daně na čepované pivo v podmín-
kách třicet let neviděné infl ace 
a propadů tržeb v řádech desítek 
procent. 

„Pokud si dá člověk pivo k obě-
du, nic na tom není. Problém ale 
je společenská tolerance velké 
spotřeby alkoholu jako taková,“ 
napsal si nedávno ministr zdra-
votnictví Válek (TOP 09) na Twit-

ter při obhajobě vládního balíč-
ku. Panu ministrovi by měl mož-
ná někdo vysvětlit, že legendární 
muzikanti Mejla, Magor ani Char-
lie Soukup fakt nechodili k praž-
ským Dvěma sluncům na jedno 
pivo po obědě. Že spisovatel Bohu-
mil Hrabal necucal u Tygra jed-
nu plzeň za odpoledne. Že Josef 
Švejk zmeškal na nádraží v Čes-
kých Budějovicích všechny vla-
ky nikoliv proto, že si dal jedno 
malé, ale právě proto, že „pil jed-
no pivo za druhým“, jak násled-
ně s gustem vylíčil nadporučíku 
Lukášovi. Spisovatel Petr Šabach 
kdysi napsal, že z české hospody 
není třeba dělat chrám, protože je 
„plná blbců“. Něco na tom bude. 
Právě tak ale platí, že klasická 
česká knajpa je unikátní prostor, 
který slouží k prolínání a pro-
pichování společenských bub-
lin. Byla by obrovská škoda o něj 
 přijít.

GASTRONOMIE JE BYZNYS, 
NA KTERÝ UŽ ČTYŘI ROKY 
NEPŘETRŽITĚ PRŠÍ.
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Sleva

4 000 Kč
na Samsung

Navíc sleva

500 Kč
za starý telefon

Cena platí do 30. 6. 2023 nebo do vyprodání zásob při použití 
slevového kódu 4 000 Kč pro zákazníky O2. Podmínky akce a slevy 
za starý telefon na o2.cz nebo u našich konzultantů.

13 989 Kč
 17 989 Kč 
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